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En Magí Badia devia tenir sis o set 
anys quan els anys cinquanta del 
segle passat va acompanyar el seu 

avi Pau Badia a un solar a tocar del pas-
seig de Maragall molt a prop d’on ells 
vivien. Era un dels darrers solars que 
quedaven per edificar de la urbanització 
de la finca del mas Viladomat que havia 
començat als inicis de 1900. En aquell 
solar entre els carrers de Villar, rambla 
Volart i el passeig de Maragall hi havia 
unes oliveres que s’havien d’arrencar ja 
que en el solar es construirien edificis i 
una benzinera. En Magí recorda encara 
el desnivell que hi havia entre el terreny 
on estaven les oliveres i el passeig de 
Maragall. Per a un nen d’aquella èpo-
ca era una imatge espectacular veure la 
grua que arrencava els arbres i els car-
regava en el camió d’en Jaumet (Met). 
Al seu barri no hi havia cotxes i li va 
quedar gravada la imatge del camió que 
portaria les oliveres a unes terres de la 
família Badia a Banyeres del Penedès, 
d’on era originària. 
 La família de l’avi Pau Badia eren 

abans nosaltres havíem lluitat per treure 
els cotxes de la pedrera al carrer de Te-
nerife i reivindicar l’espai per jardins i 
equipaments. En aquest moment també 
van voler tornar a posar en marxa el Pla 
del Tres Turons on es volia enllaçar el 
carrer de Francisco Alegre amb Teneri-
fe fent com una corba i construcció de 
pisos socials precisament en l’espai que 
reivindicàvem i que de moment s’han 
pogut aturar. D’aquesta lluita va sortir la 
Plataforma que segueix treballant molt.

EP. El tema de la bateria antiaèria ha 
comportat també divisió entre el veïnat.
JLP. Arran del problema del metro a la 
plaça Sanllehy pel tancament del forat 
es va aglutinar molt veïnat i de diferents 
sectors fins al punt de fer accions for-
tes al carrer. Però el tema de la bateria 
és un tema que pertoca exclusivament 
al veïnat mes proper i que la resta hem 
de respectar i donar suport. Els que vam 
treballar per desenrunar les restes de la 
bateria ens ha quedat un regust agre-
dolç en veure la deriva que esta agafant 
aquesta zona.

EP. Quins diries que són els problemes 
principals del barri, com per exemple el 
tancament de la bateria.
JLP -  En el tema de la bateria nosaltres 
són molt respectuosos amb el que deci-
deixin els veïns de Can Baró de Dalt. Al-
tres temes són importants, en educació 

la memòria del barri.
JLP. Així és. A la pàgina “l’Abans de 
Can Baró” i amb bons resultats tenim ja 
moltes fotografies cedides pels veïns, es 
tracta de crear i potenciar un fons docu-
mental del barri.

EP. Què és exactament Associació Can 
Baró Cultura?
JLP. És una associació cultural fruit 
d’una necessitat. Jo no soc artista, soc 
dissenyador i en aquest cas cartellista 
que portava la publicitat i les relacions 
de les activitats culturals de l’AVV. Ana-
va a les reunions de Federació, de Dis-
tricte, etc. i també en el tema de subven-
cions. Vam demanar pel Pessebre Vivent 
una subvenció a la Diputació però que 
no podia donar-la a una associació de 
veïns, llavors vam crear Can Baró Cul-
tural i així poder aconseguir també el 
recolzament de la Diputació de Barcelo-
na. Ara Can Baró Cultural continua tota 
la tasca participativa i reivindicativa de 
l’AVV i també gestiona i potencia l’es-
cola de Futbol-Sala Dones de Can Baró.

EP. També has estat en la reivindicació 
del tancament del forat del metro de la 
plaça Sanllehy, un èxit oi?
JLP. L’Associació de Veïns ens vam 
integrar amb el grup-federació d’enti-
tats Recuperem Sanllehy que després 
d’aconseguir l’arranjament de la plaça 
es va derivar en l’actual Grup Gestor 
que aplega entitats i veïnat de la Salut, 
Baix Guinardó i Can Baró i que ara està 
reivindicant el metro de Sanllehy.

EP. Parlem ara de la Plataforma de Can 
Baró.
JLP. Va constituir-se en 2017. Anys 
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només hi ha una escola concertada, de la 
Fundació ACIS amb l’Artur Martorell a 
la masia i el seu parvulari. Tenim manca 
d’equipaments esportius i culturals. La 
Pista Poliesportiva Can Baró no té els 
requisits federatius.

EP. Som testimonis de veure casa teva 
plena de quadres i pintures teves per tot 
arreu. Tens quadres de diversos llocs, 
com per exemple de la masia de can 
Baró o la de can Mariner.
JLP. La de can Mariner no la tinc, això va 
ser un concurs de pintura convocat per 
una escola d’Horta al Centre Cívic Ma-
tas i Ramis, que  vaig guanyar i el quadre 
és propietat seva. També tinc pintures de 
la mina de can Baró, font que la tradició 
diu que portava bessons als que la be-
vien, també en tinc de la masia de can 
Tusquets a Gràcia i paisatges i vila de 
Piera i del poble de la mare, a Galícia. Al 
meu bloc n’hi ha penjades unes quantes: 
https://blocdelpetre.blogspot.com/

EP. Ha canviat molt el barri en els úl-
tims anys?
JLP. Si, hi ha transformació contínua, 
ara un mateix constructor està comprant 
casetes i fan pisos nous, però encara 
queden moltes cases i casetes, moltes 
dels anys vint com la que tinc davant de 
casa. Tenim molts problemes pels des-
nivells on es van construir. La baixada 
del carrer de Josep Serrano amb Puig-
vert era una torrentera. Era un turonet 
i estava 4 o 5 metres més baix per tal 
com està l’entrada d’algunes cases. De 
la masia de can Baró amunt és un bar-
ri i cap baix un altre. Cases que estan a 
diferents nivells del carrer. Curiosament 
la nostra finca té un apartat que diu que 
està afectada “por un paso de agua” que 
podria ser una reserva de pas del dipòsit 
de la Companyia d’Aigües o de la “ca-
lera” que hi havia a l’avinguda de can 
Baró número 1.

EP. Quines coses han millorat?
JLP. Mira, fa goig veure la muntanya 
tota verda, abans tot era sense vegetació, 
pensem que havia sigut una zona de vi-
nya i garrofers. De petits ens fèiem un 
fart de menjar garrofes, n’hi havia tam-
bé al Park Güell i a can Xirot.

José Luis és un treballador incansable 
ens fa pujar al terrat i ens ensenya tre-
balls de jardineres que fa amb material 
reciclat, així com cobertes per poder 
fer dinars i celebracions amb la famí-
lia. Mestre tant ens acomiadem gaudint 
d’unes vistes extraordinàries de la ciu-
tat, privilegi de viure a la zona de mun-
tanya del turó de la Rovira, al barri de 
Can Baró.     

7

Petreñas amb el redactor d’El Pou a la terrassa de casa seva amb la vista del 
barri de Can Baró amb les cases construïdes a diferents nivells
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Les oliveres 
del mas Viladomat 
tornen al Guinardó

pagesos del Baix Penedès que es van 
traslladar a Barcelona cap els anys vint. 
Concepció Sanahuja, l’àvia d’en Magí, 
va heretar de la seva mare la meitat d’una 
casa al Camp de l’Arpa del municipi de 
Sant Martí de Provençals. Era una casa 
d’una planta i “cobertizo”  situada al 
carrer de Pallàs num.2 (després carrer 
Foment i actualment del Degà Bahí),  a 
tocar el carrer de Bogatell ara Rogent. 
El Camp de l’Arpa era un dels nuclis 
poblacionals més antics de Sant Mar-
tí de Provençals amb edificacions des 
del segle XIX. La casa es va construir a 
meitat d’aquell segle i tenia uns 300 m2. 
L’havia comprat el 1889 Josefa Arnau i 
Alted, besàvia d’en Magí, per 5.055 pes-
setes. Al morir la Josefa el 1891 la casa 
l’hereten els seus dos fills i uns anys més 
tard Concepció Sanahuja Arnau, filla de 
la Josefa i àvia d’en Magí, compra la 
meitat de la casa als seus nebots. 
 A la ciutat, l’avi Pau Badia ja no feia 
de pagès i va treballar en un taller de bo-
tes prop de casa seva. Més tard feia de 
transportista amb un cavall i un carro. 
Als baixos de la casa de l’actual carrer 
del Degà Bahí número 10 van posar 
una botiga amb productes del camp que 
portaven des de Banyeres on mantenien 

Juanjo Fernández
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L’avi Pau Badia amb el net Magí muntat a cavall a la porta 
de casa seva al Camp de l’Arpa

terres. Vi, oli, pollastres i melons entre 
d’altres productes eren portats des del 
Penedès en l’únic camió que hi havia 
al poble, el d’en Jaumet (Met), de l’Ar-
bós, que es va emportar les oliveres i 
que Magí encara recorda. L’avi Pau al-
ternava la feina de transportista amb el 
carro amb la dels caps de setmana que 
feia de tractant de cavalls. El pare d’en 
Magí, en Josep Badia, també va fer de 
transportista però amb una camioneta 
(ja eren altres temps) amb la qual repar-
tia  productes dels tallers i fàbriques del 
Clot i Sant Andreu  i també productes al 
mercat. El cavall i la camioneta la guar-
daven en un magatzem al carrer de Pa-
lafrugell (avui desaparegut) paral·lel al 
carrer de Rogent i al costat de casa seva, 
amb dos rucs que havien portat de Ba-
nyeres. Al costat d’aquest magatzem hi 
havia un taller d’un escultor també vin-
gut de Banyeres, en Josep Cañas que el 
1966 va crear el monument a la sardana 
que encara hi ha al jardins del mirador 
de l’alcalde de Montjuïc.(1) 

 Les oliveres que havien estat als ter-
renys del mas Viladomat van ser tras-
plantades a Banyeres del Penedès al 
marge d’una vinya que la família Badia 
tenia molt a prop del poble i al costat del 
Priorat de Santa Maria de Banyeres. Du-
rant molts anys la vinya i les oliveres van 
ser cuidades per tres generacions dels 
Badia: l’avi Pau, el pare Josep i pel Magí, 
que també alternava el manteniment del 
camp els caps de setmana amb la seva 
feina de tècnic d’automoció i radioafici-

De la masia de can Baró 
amunt és un barri i cap a baix 
un altre. Cases que estan a
diferents nivells del carrer

Revista EL POU número 11, desembre 2021

El 25 de febrer de 2021, 
un grup de nou oliveres van 
ser plantades a la ronda 
del Guinardó, al costat de 
l’Hospital de Sant Pau. Us 
expliquem la història que hi 
ha al darrere d’aquest fet    

un viatge 
d’anada 
i tornada

El nen Magí amb la seva mare, l’avi Pau i el seu germà a la 
vinya on van plantar les oliveres a Banyeres del Penedès

Les oliveres que havien estat 
als terrenys del mas Viladomat 
van ser trasplantades a 
Banyeres del Penedès 
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onat. Magí se’n va cuidar  fins que la sa-
lut li va permetre. Els darrers anys i fins 
a l’actualitat se’n cuida el Jordi Inglada, 
pagès de Banyeres. Però els temps canvi-
en i la vinya ja és vella i necessita ser me-
canitzada per optimitzar la producció. En 
aquest nou entorn les oliveres impedien 
l’aprofitament de la finca per les manio-
bres que havia de fer la maquinària. Tal 
com va passar fa setanta anys al Guinar-
dó, de nou les oliveres feien nosa davant 
el “progrés” social i tecnològic i estaven 
condemnades a ser talades. 
 El barri del Guinardó és veí del Camp 
de l’Arpa i tots dos formaven part del 
municipi de Sant Martí de Provençals. 
A finals del segle XIX, just abans de 
l’annexió del municipi de Sant Martí de 
Provençals a Barcelona, es va planificar 
la urbanització de les dues grans finques 
del mas Guinardó i el mas Viladomat, 
junt amb altres més petites, i els terrenys 
son parcel·lats i venuts en poc temps. 
Eren parcel·les petites en terres de mun-
tanya, saludables, perfectes per l’ideal 

de casa i hortet. L’annexió a la ciutat de 
Barcelona va ralentitzar la concessió de 
permisos de construcció,  però tot i així 
el barri es va poblar de casetes general-
ment petites. L’entorn rural del Guinardó 
de garrofers, vinyes i oliveres ja havia 
desaparegut totalment a la dècada dels 
quaranta.  Un fotografia aèria de CEF-
TA de 1949 ho mostra clarament com les 
construccions ja omplen pràcticament 
tot el barri. Però hi ha un solar que encara 
sobreviu sense construccions. A la foto-
grafia podem veure aquest solar encara 
sense edificar a l’encreuament del pas-
seig de Maragall  i la rambla de Volart. 
En aquest solar s’aprecien uns punts que 
són les oliveres que encara sobreviuran 
al barri fins a mitjans del segle XX. 

Al rescat de les oliveres
La història d’aquests oliveres va ser es-
crita per l’Enrich H. March, historiador 
i veí del Camp de l’Arpa, i publicada al 
seu blog el mes d’agost de 2020 en ple-
na pandèmia. 
 En el seu extens i detallat relat “Les 
oliveres de Sant Martí de Provençals” 
explicava com eren aquelles terres de 
masies i camins per la transformació 
d’entorn rural a urbà. En Magí li havia 
explicat la història del trasllat de les oli-
veres i el risc de perdre-les per la meca-
nització de la vinya. L’Enric en la seva 

narració es lamentava del destí d’aque-
lles oliveres condemnades, després de 
segles de vida productiva.(2) L’article 
relacionava directament aquells arbres 
amb la urbanització del Guinardó i des 
d’El Pou ens vam interessar per aquell 
darrer vestigi rural del barri. 
 La recerca va començar per localitzar 
la vinya on eren les oliveres a Banyeres 
del Penedès. La situació de pandèmia de 
la Covid-19 no facilitava la recerca ja 
que l’única pista que teníem era el nom 

del Magí Badia. L’amic Pere Soria, col-
laborador habitual d’El Pou, i jo vam fer 
el primer pas amb una consulta a l’Ajun-
tament de Banyeres per localitzar el do-
micili o les dades de contacte de Magí 
Badia. Intent inútil davant la llei de pro-
tecció de dades. Per sort el poble no és 
gran i la família Badia és ben coneguda, 
especialment per les persones grans que 
ens van indicar quina era la casa d’en 
Magí. Era el mes d’agost i habitualment 
els Badia devien ser-hi però la pandèmia 

ho impedia. Trobar la vinya on estaven els 
arbres encara era una feina més feixuga 
perquè no disposàvem de cap referència 
per a la localització. Vam fer quatre viatges 
durant l’agost i setembre amb l’esperança 
de trobar en Magí a casa seva, sense èxit. 
El més d’octubre vam localitzar al poble de 
Lleger, prop de Banyeres, al Salvador que 
era qui s’havia cuidat de la vinya quan en 
Magí no va poder continuar. A partir del 
contacte amb en Salvador vam localitzar en 
Jordi Inglada responsable actual de la vinya 
i les oliveres amb Magí Badia com a propi-
etari.
 Tant en Magí com en Jordi eren consci-
ents de la necessitat de mecanitzar la vinya 
i la nosa que feien les oliveres. Tanmateix 
els dolia la seva pèrdua a tots dos per dife-
rents motius. En Magí les coneixia des de 
petit i durant anys les havia tractat i abans 
que ell el pare i l’avi. I en Jordi com bon 
pagès no era gens partidari d’haver de talar 
i perdre les oliveres que encara eren pro-
ductives amb uns 400 quilos d’olives per 
temporada. 
 En el primer contacte entre Magí, Jordi 
i El Pou vam estar d’acord en fer un intent 
per salvar-les. En aquells inicis i tal com 
deia l’Enric H. March, ho vèiem una utopia 
però calia fer l’intent.  En Jordi va escriu-
re a TV3 per cridar l’atenció dels mitjans 
de comunicació. Des d’El Pou vam decidir 
contactar amb el Districte d’Horta-Guinar-
dó per explicar la vinculació d’aquells ar-
bres als orígens del barri i proposar el rescat 
per replantar-les en algun parc o indret prop 
d’on van marxar fa moltes dècades.
 Érem plenament conscients de la difi-
cultat de l’empresa ja que els aspectes emo-
cionals i de memòria històrica de la propos-
ta xoquen directament contra els aspectes 
econòmics. Però en aquest cas la idea va ser 
rebuda amb  interès per part del gerent del 
Districte. Vam facilitar tota la informació, 
imatges i contactes ja que volien estudiar 
les possibilitats més a fons i especialment 
els aspectes econòmics.  Per altra banda i 
independentment, TV3 també s’interessa 
per la història i vol enregistrar un repor-
tatge pel Telenotícies Comarques. La bona 
acceptació que tenia el projecte era un co-
mençament esperançador. Lamentablement 
el pressupost que Districte va obtenir d’una 
empresa especialitzada en el transport 
d’arbres era massa elevat i desaconsella-
ven l’operació. Aquella empresa enfocava 
l’operació com si fossin arbres monumen-
tals que necessiten una logística molt més 
complexa que el que les aquestes oliveres 
necessitaven. L’impediment era un tema 
econòmic i la solució passava per contac-
tar amb altres empreses o professionals 
que poguessin fer l’arrencada dels arbres, 
el transport i la plantada a la ciutat amb un 
pressupost assequible. Entre tots havíem de 
trobar professionals que poguessin fer el 

5. Carrer de Villar
6. Rambla de Volart
7. Carrer d’Amèrica
8. Hospital de Sant Pau

1. Solar on estaven les oliveres.
2. Emplaçament de la Torre Viladomat
3. Carrer Sant Antoni Maria Claret
4. Passeig de Margall

LLoC oN ESTAVEN LES oLIVERES I EL mAS VILAdomAT
L’entorn rural del Guinardó de 
garrofers, vinyes i oliveres ja 
havia desaparegut totalment a 
la dècada dels anys quaranta

Pel·lícula del trasllat 
de les oliveres des de 
Banyeres del Penedès 

fins al Guinardó
Situació de la 

vinya i les oliveres 
al Baix Penedès 

en el municipi 
de Banyeres del 

Penedès prop de 
l’ermita de Santa 
Maria del Priorat 

És molt habitual 
al Penedès que 
al marge de les 

vinyes hi hagi 
una filera d’oli-

veres. Les del 
mas Viladomat 

van ser trasllada-
des a mitjans del 

segle XX

En Jordi Inglada 
és el pagès que ha 
cuidat les oliveres 

els darrers anys. 
El gener de 2020 

va espodassar els 
arbres per prepa-

rar el trasllat de 
nou al Guinardó

Les oliveres ja 
espodassades 

amb les marques 
que assenyalen el 
nord. Les marques 
permetran mante-
nir la orientació al 

ser replantades i 
facilitarà l’adapta-

ció al nou entorn 

El passeig de Maragall els anys cinquanta. A l’esquerra, el solar de les oliveres
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trasllat amb un pressupost viable. En Genís 
Jané de Sant Jaume dels Domenys, poble 
a tocar de Banyeres, i la seva retroexcava-
dora es podria encarregar de l’arrencada  
i preparació dels arbres. El transport amb 
camions i la plantada ho estudiaria l’em-
presa de caràcter familiar i gran experiència 
V&M Cardona, de Manresa. En Jordi In-
glada s’oferia de forma voluntària a fer  la 
poda de les branques necessària per facili-
tar el transport. El Magí, com propietari de 
la finca i de  les oliveres, cedia amb orgull 
i gratuïtament els arbres a la ciutat.  Entre 
gestió i gestió el mes de desembre TV3 ens 
convoca al Jordi, al Magí i El Pou per a la 
gravació d’un curt però explicatiu repor-
tatge que serà emès el mateix mes.(3) Tot 
apuntava un final feliç que arribaria el dia 
16 de desembre amb l’acord del Districte i 
l’acceptació dels pressupostos per al trasllat 
de les oliveres de nou a Barcelona. Us po-
deu imaginar l’alegria i satisfacció que tení-
em totes les parts que havíem intervingut i 
els interessats en el rescat dels arbres.

Comencen els preparatius
Entretant les feines del camp no hi entenen 
de gestions administratives i la natura té els 
seus temps que cal respectar. En Jordi po-
sava els límits de temps. Com a molt tard 
el gener o febrer del 2021 el terreny havia 
d’estar totalment net per plantar les noves 
vinyes per poder accedir a la verema me-
canitzada. 
La preparació del camp va començar el de-
sembre amb l’arrencada de les vinyes velles 
i el moviment de terres.  En aquell moment 
encara no sabíem si l’operació seria accep-
tada per part de l’Ajuntament. A principis 
de desembre vam fer un intent d’espodassar 
(4) els arbres però van fallar les dues ser-
res elèctriques que tenia en Jordi. Al gener 
ja corria pressa la preparació del camp i la 
plantada dels nous ceps i en Jordi va “tocar 
a rebato” a tots els implicats. Per part del 
Districte d’Horta-Guinardó la coordinació 
la porta Sara Bervis, tècnica d’obres, que 
planifica els treballs a fer per finals de fe-
brer. Un cop reparades les motoserres es va 
poder fer la poda de les oliveres a final de 
gener i deixar-les amb les mides adients pel 
trasllat en camió. 
 El febrer tot es precipita pel trasllat a la 
ciutat. Encara no sabíem si els arbres ani-
rien a un viver de Parcs i Jardins a l’espe-
ra de trobar la nova llar o si es plantarien 
directament. Des d’El Pou havíem insistit 
en què el lloc ideal seria en alguna plaça o 
parc del barri del Guinardó, en record del 
passat rural. Des de l’Ajuntament només 
confirmaven que anirien a un dels barris 
del nostre Districte. Tampoc sabíem si po-
drien anar les nou oliveres juntes o serien 
distribuïdes separadament. Si es plantarien 
immediatament o restarien a l’espera d’un 
nou espai. Vam proposar la plaça del Taxi, 

al passeig de Maragall que era el lloc més 
proper a on havien estat fins els anys cin-
quanta prop de la finca del mas Viladomat,  
però la plaça ja està urbanitzada i l’encaix 
era molt difícil. Altres propostes d’empla-
çament eren el Parc del Guinardó, els nous 
Jardins Pla i Armengol o la ronda del Gui-
nardó al passeig central prop de l’Hospital 
de Sant Pau. Des de Districte i d’acord amb 
Parc i Jardins buscaven la ubicació ideal ja 
que els arbres centenaris necessiten adapta-
ció i una ubicació que no empitjori l’enjar-
dinament ja existent com podia ser el Parc 
de les Rieres d’Horta, la Vall d’Hebron o la 
Clota que eren altres ubicacions estudiades. 
Finalment el lloc triat pel Districte va ser la 
ronda del Guinardó per la visibilitat que tin-
drien des de molts punts, fins i tot elevats, 
en una zona important de trànsit de perso-
nes i vehicles i, potser el motiu més ferm, 
és que podrien estar les nou oliveres com 
un conjunt. L’objectiu d’El Pou era que les 
oliveres fossin memòria viva del passat ru-
ral del Guinardó i a la ronda formarien part 
del patrimoni cultural del barri.

Les oliveres tornen al barri
La operació va ser programada per fer-la 
els dies 24 i 25 de febrer. Pel trasllat en un 
sol viatge caldria un camió de mides ex-
cepcionals que tindria dificultats per mani-
obrar a la vinya de Banyeres. Un dia abans 
van començar els treballs per excavar els 
forats per plantar-les a la ronda del Gui-
nardó. Forats que es van haver d’ampliar 
ja que la soca d’alguns dels arbres era ben 
ample com correspon a arbres centenaris. 
El dia següent a Banyeres, en Genís i la 
seva retroexcavadora en poques hores van 
arrencar les oliveres i ordenar-les en filera 
restant a l’espera del camió. Les oliveres 
tenen arrels principals i secundàries. Les 
primeres són les que subjecten l’arbre al 
terreny i són molt més gruixudes i més 
curtes que les secundàries que són les que 
busquen els nutrients i l’aigua. Les ar-
rels principals són les necessàries per ser 
replantat l’arbre. A la tarda del dia 24  el 
camió tipus góndola de l’empresa V&M 
Cardona les ha de carregar i es troba que 
no pot maniobrar pel camí que connecta 
la carretera de Banyeres amb la vinya. Va 
haver de fer aquell el trajecte marxa enrere 
per poder sortir amb la càrrega, cosa que va 
comportar maniobrar amb dificultats i molt 
de temps.  Els cinc primers arbres comen-
cen el retorn a la ciutat on arriben a primera 
hora del dijous dia 25.
 Per facilitar l’adaptació a la nova ubica-
ció em van recomanar que l’arbre mantin-
gués la mateixa orientació geogràfica que 
havien tingut les dècades que van ser a Ba-
nyeres. No és el mateix aquell entorn rural i 
poc contaminat que una avinguda al mig de 
la gran ciutat. Calia ajudar-les a una ràpida 
adaptació. Unes marques als troncs fets a 

El camió ha d’en-
trar marxa enrere 

fins a la vinya 
on estaven les 

oliveres perquè 
l’estretor dels 

camins rurals no 
li permetia altres 

maniobres

La ronda del Gui-
nardó es prepara-

va  per rebre els 
nous veïns. Exca-
vació dels forats 

on s’havien de 
plantar els arbres

Treballs de des-
càrrega i plantada 

de les oliveres el 
dia 25 de febrer 

de 2021

Calia mantenir 
la mateixa ori-

entació que les 
oliveres havien 

tingut els darrers 
anys per facilitar 
l’adaptació en el 

nou destí

La nova plantada 
de les oliveres va 

ser controlada per 
membres de l’ofi-

cina tècnica del 
Districte d’Horta-
Guinardó i perso-
nal de Parcs i Jar-
dins de Barcelona

Els treballs d’ar-
rencada de les 
oliveres van ser 
més ràpids del 
que pensàvem, 
gràcies a l’ha-
bilitat i pràctica 
d’en Genís Jané 
de Sant Jaume 
dels Domenys que 
manipulava l’ex-
cavadora

Les arrels princi-
pals són les que 
suporten l’arbre i 
cal tallar les més 
llargues perquè 
s’adeqüin a les 
mides del camió 
de transport

La base i les ar-
rels de les olive-
res es recobreixen 
de plàstic per 
evitar escampar 
la terra que hi ha 
entre les arrels en 
el viatge a Barce-
lona

Treballs de càrre-
ga dels arbres en 
el camió góndola 
de l’empresa fa-
miliar V&M Cardo-
na, l’encarregada 
del transport

Quatre exemplars 
de les oliveres ja 
carregades sobre 
el camió a punt 
per sortir cap 
a Barcelona, al 
Guinardó



E
L 

P
O

U

E
L 

P
O

U

12
TE

m
A

 d
E

 P
o

R
TA

d
A

Banyeres assenyalaven el nord, de manera 
que a la Ronda mantinguessin la mateixa 
orientació.
 Les maniobres de descàrrega i plantada 
dels arbres a la ronda del Guinardó va cri-
dar l’atenció de conductors i passejants. No 
és una imatge molt habitual veure excava-
dores que porten uns arbres per la Ronda 
penjant d’una corda fins el seu forat. A més 
de ciutadans encuriosits hi havia els opera-
ris que fan la feina, treballadors de Parcs i 
Jardins que controlaven la plantada, tècnics 
del Districte que supervisaven, etc. Per des-
comptat que també hi vam ser presents els 
que més ens havíem interessat i promogut 
la recuperació. Hi era el Magí Badia, el pro-
pietari de les oliveres, amb diversos mem-
bres d’El Pou. També l’historiador Enric H. 
March, la reportera Dolça Tello de TV3 que 
va voler deixar constància del final feliç de 
la història i diversos tècnics d’obres del 
Districte. Betevé també va estar present per 
cobrir la informació.
 Un cop descarregats els cinc arbres, el 
camió marxa cap a Banyeres a recollir les 
quatre restants. S’havia de repetir la compli-
cada maniobra. Com que encara no s’havi-
en plantat els nous ceps en Jordi i en Genís 
van decidir obrir un nou camí a través de la 
vinya per facilitar les maniobres del camió.  
L’habilitat d’en Genís amb la  retroexcava-
dora fa que l’operació es faci en poc temps 
i el camió pot carregar els arbres i a la tarda 
ja els descarrega a la ronda del Guinardó.  
Un cop plantades les nou oliveres a la seva 
nova llar era l’hora de les fotografies amb 
els gestors i tècnics de l’Ajuntament.
  La imatge de la part central de la ron-
da del Guinardó  ha canviat notablement. 
Ara es veu més plena, té més vida i color  i 
quan les oliveres es recuperin faran ombra 
i ja han donat les primeres olives en la seva 
ubicació al Guinardó.
 La història de la recuperació de les oli-
veres centenàries del Guinardó ha estat un 
treball amable. Des del primer moment 
totes les parts implicades hem col·laborat 
proactivament salvant les dificultats i en-
trebancs. Gràcies a la generositat i volun-
tarietat del propietari de les oliveres, del 
pagès que les cuida, la iniciativa del grup 
d’El Pou, dels treballadors, operaris i dels  
tècnics de l’Ajuntament  i a la gerència del 
Districte ha estat possible aquella utopia 
que semblava impossible. Només van pas-
sar cinc mesos des de les primeres gestions 
i les oliveres ja gaudeixen d’una jubilació 
daurada que esperem que sigui molt llarga.
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Juanjo Fernández

El mas Viladomat, 
l’altra gran finca del Guinardó

De les finques que van originar la 
urbanització del barri del Gui-
nardó a principis del segle XX 

el Mas Viladomat era la més extensa. 
Salvador Riera havia comprat la finca 
del mas Guinardó el 1894. Va ser l’inici 
del projecte de parcel·lació de la zona de 
muntanya del municipi de Sant Martí de 
Provençals que continuaria amb la com-
pra del mas Viladomat el 1896. Aquestes 
dues finques junt amb les propietats de 
Pere Borràs i altres promotors, formaven 
uns plans d’urbanització d’una extensió 
propera als 300.000 m2.  El projecte de 
Salvador Riera va ser aprovat pel con-
sistori de Sant Martí de Provençals el 
febrer de 1897. Dos mesos després el 
municipi de Sant Martí quedaria annexi-
onat a la ciutat de Barcelona.(1)

 El mas Viladomat era un finca de 
127.309 m2, la més gran de les que for-
maven el projecte d’urbanització. Sal-
vador Riera la va comprar per 120.000 
pessetes de les quals 70.000 les paga al 
comptat i les 50.000 restants l’any se-
güent per la qual cosa constitueix una 
hipoteca amb la garantia de la pròpia 
finca. En el moment de la compra la fin-
ca d’unes 26 mujades tenia per límits les 
terres del mas Guinardó i el torrent de 
la Guineu pel nord, a l’oest amb el tor-
rent de Mèlic, amb diferents propietaris 
a l’est i la carretera d’Horta al sud.
 El programa d’urbanització de Sal-
vador Riera s’estenia d’oest a est, des 
del Parc del Guinardó fins a la carretera 

Torre Viladomat des de la rambla de Volart a principis de 1900

d’Horta, avui passeig de Maragall. Ter-
res properes a la gran finca can Milans 
propietat de Josep Xifré on ja es plani-
ficava fer el nou Hospital de la Santa 
Creu. La carretera de Barcelona a Hor-
ta era el límit sud-est de la finca Vila-
domat. Al l’altre costat de la carretera 
s’estenia el Camp de L’Arpa que aquell 
final de segle ja era un nucli poblacional 
consolidat. Era el nucli urbanitzat situat 
a més alçada del municipi de Sant Martí 
de Provençals. En aquest indret s’en-
creuaven l’esmentada carretera d’Horta 
amb el final de la travessera de Gràcia i 
el camí a Sant Andreu del Palomar. Re-

presentaven uns límits geogràfics ben 
assenyalats ja que més enllà d’aquestes 
vies de comunicació el terreny s’inclina-
va i començava el pendent més costerut 
cap el cim del turó de la Rovira, que 
era el límit del municipi. Aquest inici 
dels pendents també eren els límits del 
projecte d’Eixample de Barcelona d’Il-
defons Cerdà. La retícula del Pla Cerdà 
s’estenia aproximadament fins a la tra-
vessera de Gràcia i els antics camins a 
Horta i Sant Andreu del Palomar preci-
sament perquè era on el pendent del ter-
reny s’accentuava.
 En el treball “El Mas Guinardó, de 

rural a urbà” publicat a la revista EL 
POU número 8, Joan Corbera va fer un 
profund anàlisi del projecte d’urbanit-
zació del barri. Enfoca encertadament 
la urbanització del barri com un pro-
jecte conjunt de diverses finques que el 
ple de l’Ajuntament de febrer de 1897 
aprova definitivament. Consistia en la 
modificació del projecte inicial de la 
parcel·lació de la finca del mas Guinar-
dó (ja aprovat el 1896), i la urbanitza-
ció del la finca del mas Viladomat i els 
projectes de parcel·lació de les finques 
del promotor Pere Borràs. Les diferents 
finques annexes entre sí formaven una 
unitat territorial de 300.000 m2. Les ven-
des dels solars de la finca mas Guinardó 
van començar el 1896 i a final de 1897 
ja s’havien venut un 78% de les parcel-
les. La comercialització dels solars del 
mas Viladomat es va iniciar més tard i 
va ser de més lenta progressió. Corbera 
argumenta que els compradors preferien 
els llocs més alts, relativament més allu-
nyats de la ciutat,  per ser garantia de sa-
lut i de tenir bones vistes. Com un retorn 
a una vida més rural, de casa i hortet, en 
contraposició a la vida a la ciutat. Queda 
pendent un estudi més profund i detallat 
de l’evolució de les vendes dels solars 
del mas Viladomat i l’anàlisi del com-
pradors o dels usos als quals es destina-
ran. Recordem que l’abril de 1897 Sant 
Martí de Provençals ha quedat annexi-
onat a Barcelona i les reglamentacions 
i tràmits per obtenir permisos d’obres o 
d’ús i les taxes corresponents seran molt 
diferents que amb l’anterior administra-

El projecte de Salvador Riera 
va ser aprovat pel consistori 
de Sant Martí de Provençals 
el febrer de 1897

NoTES
1) Més informació a https://www.catalunya.com/
museu-josep-canas-17-16001-573705?language=ca
2) https://enarchenhologos.blogspot.com/2020/08/
les-oliveres-de-sant-marti-de-provencals.html
3) https://www.ccma.cat/tv3/alacarta/telenoticies-
comarques/banyeres-del-penedes-crida-per-salvar-
de-la-tala-oliveres-centenaries/video/6075119/ 
4) Espodassar: és podar a mitges, imperfectament.

13

TE
M

A
 D

E 
P

O
R

TA
D

A
 E

L 
m

A
S

 V
IL

A
d

o
m

A
T,

 L
’A

LT
R

A
 G

R
A

N
 F

IN
C

A
 d

E
L 

G
u

IN
A

R
d

ó

Les oliveres són 
arbres de secà 
però quan es tras-
planten necessi-
ten inicialment 
un reg més intens 
fins que s’habi-
tuïn al lloc

Per facilitar un 
bon arrelament 
dels arbres va ser 
necessari abo-
car terra nova i 
abonada al seu 
entorn

Celebració del 
final del trasllat 
de les oliveres 
per part de Magí 
Badia i membres 
d’El Pou, l’Asso-
ciació de Veïns 
Joan Maragall i el 
Districte d’Horta 
Guinardó

Les oliveres del 
mas Viladomat 
donen una nova 
imatge als parter-
res al costat de 
l’Hospital de Sant 
Pau i seran me-
mòria del passat 
rural del Guinardó

Sembla que les 
oliveres es tro-
ben a gust en el 
seu nou domicili 
i han començat 
a fer fruit. Aviat 
podrem recollir 
la primera collita 
d’olives arbequi-
nes

A
M

D
H

G

Revista EL POU número 11, desembre 2021


